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This report is a summary presentation of the activities of the Special Investigations Team,
It includes five purts:
- Background of the Special Investigations
- Files opened formally (Gorille, Kirye, Belette)
- Files opened on verbal instructions concerning two RPA deserters,
Files of “other investigations'; Attack on the Presidential Plane 1394; Directorate
of Military Intelligence.
- Massacres siles

I-Background

The Team of the Special Investigations was created in February 1939 in Kigali by
Mr. Bernard Muna, Deputy Prosecutor on instruction from Mrs. Lonise Arboar, then
Prosecutor of the ICTR and ICTY. The team was to work in the greatest secrecy. At
the time, only the hierarchy of the Division of the Investigations knew about the
existing of the operation.

Sinee ite craation, the activities of the Team of the Special Investigations knew
several phases:




ﬁhm of collection of Internal informatlon: from February 1999 to October

The first task assigned 1o the Team of the Special Investigations was to seek and
gather all information, which the Office of the Prosecutor held on alleged offences

charged to the Rwandan Patriotic Army (REA).

The statements of witnesses where the name of the RPF appearcd did not comprise
any reprehensible facts charged to the RPF. But the other consulted documents were
more Fruitfal, Indeed the Bvidence Unit put at our disposal copies of documents
seized on the suspects arrested at the time of Operation MAKI in July 1997. Also
passad With a fine-toth om, HEwWapEpeT Cuttings (newspapery and reviews), and
ather literatures anti-RPF of the former Rwandan political leaders.

Many reports produced by different human rights organizations, inTemationals and
Rwandan nationals such as Infernational AMNESTY, FIDH, Human rights Watch,
CLADHO, ARDHO, books and reviews treating the matter were analysed.

2 - Phase of collection of external information: from November 06, 1999 to
March 13, 2000

This phase proceeded under the direct supervision of Mrs Carla del Ponte who had
bean just appointed as ICTR Prosecutor. For this purpese, the special Investigation
team had besn temporary transferred to The Hagoe. .

The first accomplished work consisted in treating all the documentation held in the
Hague by the Office of the Prosecutor relative to the RPF.

ICTR wilness experts who produced reports on the subject were contacted. Cur
objective was to gather all useful documents and to collect lists of witnesses of all

pwplaabhtnhn]plummtwin\fuﬁpﬂaﬂ:.
3 - Phase of inactlvity (14 Mars 2000 - February 2001}

As soon as the team returned In Kigali, it did not carry out any significant mission
any more, It remeined in a complete gbandonment until its new mission, which
intervened only in Febroary 2001,

4 - Phase of intense activities (February 19 - At the end of May 2002)

It is inconicatably the most fruitful parind for the Special Investigations. After a long
reflection, we had concluded that the best way of obtaining evidence against the BPF
was to ohtain lestimonies coming from inside the arganization. We thus secceeded in
infiltrating the circles of the political dissidents of the RPF and that of the deserters of
the RPA. Thanks to them, we know the political organization of the RPF, and the
military organization of the RPA: positions of the troops before April 6, 1994 the




movement of the troops during the war of 1994, the military hierarchy, battalion by
battalion. We collected confessions of soldiers and officers admitting their
participation in killings and massacies of civilians, bofore the war, during the war and
aflter the victory of the RPF, within the limits of our mandatc.

But all that was not easy, Indeed, for obvious reasons of safety, we wers obliged to
neglect to operate on the Rwandan territory where however the avidence is. We had
to satisfy ourselves to inquire inside the countries near Rwandan exiled. The
digpersion of these exiles in several countries did not facilitate our task.

But the major problem which we faced and will continue to face was (he reticence
aven the mistrust of our interlocutors. Qenerally, they did not believe in e =
determination of the Prosecutor to engage prosecute against the RPF since they
already classify ICTR like partial. Some did not belleve in our eapacity to conclude
the investigations already engaged. There were even thoss whao suspected the Office
of the Prosecutor of participation in an intoxication campaign, which would be
orchestrated by Kigali Tégime 16 elude the vigilance of the intemational community.
Buuyﬁaﬂy.ﬂlﬁuﬂfmﬂuﬁiﬁ%ﬁu&ﬂﬁﬂm&mumﬁmﬂh
Rwanda. At the time of the suspension of the investigations we had succeeded in
recruiting 100 sources among which 41 gave the Special Investigations team
members’ statements (6 in English and 35 in French). As of tocay, the team hes fisted
518 potential witnesses located in 4 continents: Africa including Rwanda 174, Europe
226, Morth America 117 and Asia 1.

With most courageous who agreed to meet with us, we had promised the greatest
confidentiality. In spite of that, some of our wilnesses paid a heavy price for their co-
operation . They were victims of either kidneppings ot intimidztions.

With the suspension, the problem worsened because we could not do anything o
sszist those who asked for help, while their troubles stem from their contacts with our
{eam. Because of this situation, the resumption of these investizations will be more
difficult. We lost much of our crodibility due to the long interruption of our action on
the ground.

S-Nuwphnmufmum:{meJmmM-Prmm}

At the end of May 2002, on our return from & mission of investigation, Mrs, Carla
Del Ponte, Prosecutor, instreuted ns to limit our tasks to “internal work" in order to
"digest" infarmation which we had accumulated.

I June 2002 all members of the Special Investigations Team were transferred to
Arusha For obvious safety reasons. This transfer ageravated the crisis, which persisled
between the Rwandan Government and the ICTR. On Joly 3, 2002 Mrs, Carla Del
Ponte ordesed the suspension of all forms of investigations on the ground as well as
the suspension of all the contacts with informants and witnesses. In September 2002,
Mr. Michael Tohnson, at the time Acting Deputy Prosscutor, [rstructed us to
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intentionally spread in Rwandan cirles the rmaur of this suspension. This
insiruction was followed to the letter,

We were nevertheless authorized to consult the Archives of the High Commission of
the Humans Rights. Documents cf the highest importance wers found,

The remainder of our work remained intemal, We reviewed the varions docoments,
which we had gathered. Thus in addition to documents mentiosed above, we
exploited:
-A bateh of documents coming from the * French Operation Turquoise” documents
given to Mrs. Carla Del Ponte by the French antharities,

" - UNAMIR files which disappointed us, We Fad the clear impression that this
docomentation had been beforehand andited,

wo produced inmumerable synthesis and analysis reports allowing o fast

vomprehension of the RPF Investigations.

II - Investigations Officially Opened by the Prosecutor

These investigations fles that Mrs, Car] Del Ponte, then Prosecutor had authorizes the
opening of an official investigation against X. dus the confidentiality of thega
investigations, each fils was given a code name, It consists of “Garille” for Giti, “Kirye"
for Kabagyi and “Belette” for Butare,

A- Gorille (Gitl & Byumba)

Al the beginning this investigation concentrated on the crimes committed by the RPA in
the commune of Giti. This investigation was extended 1o the entire Byumba Profecture
for the reason that the RPA, soldiars, who were positioned in the north of this Prefecture,
comuhitted other serious crimes in other corumunes of Byumbs,

1- Gemeral Overview
Giti iz kmown as the only Commune that did not participate in the Rwandan genocide.
But, information obtained from our sources indicates that Gitl did nol ezcape the
massacres committed by "Rwandan Patriotic Army" (RPA).
In April 1994, massacres of the civilian population and destruction of houses were
reported. Many of the victims wers persons living at the two Cathelic Seminaries n the
ared. One of our sources, a former Senior Army Officer, stated that he saw many
wounded men belng taken from a truck by BPA soldiers and thrown info a mass grave,
The victims all had their arms tied behind their beck at the elbow. It iz impossible to say
at this stnge if he victims were from the sommune of Giti or if they were brought from
somewhere else, The identity of the victims and the perpeirators iz not known nt thie
time.

Also in the Prefecture of Byumba, several Killings and messacres were committed such as
the case of Byumba stadivm, Akagera National Parc and Kizigiro ares,




2-Status of Investigation

From the information gathered, the Commune of Giti suffered massacres during thres
different perioda:

a-Gitl Case
s Period between 8 and 9™ April 1994

{3 Col. Charles Mukire with part of the {01 Baitalion advancing from Miyove Commune ~
and was the first one to cross Lake Muhazi and arrive in the Commune of Giti. He had
550 soldiers divided into 3 companies, B, C, and E. These companies were commanded
respectively by Capt. Karyango, Capt. Camarade and Lt. Buregeys. The Operation
Officer (OPTO) for 101 Battalion was Major Sam Bigabiro and second intelligence
Officer (I0) was S/Lt. Claude Ruraza. Once across the lake, Col. Muhire gave the order
to clear the zone and secure a passage for the troops going to Kigali. Approximately 300
civilians were killed. (Sat090)

ii)Potential argets:
Col. Muhire, Commander, 101Battalion
Major Sam Bigabire, OPTO, 101Battalion
S/Lt. Claude Ruraza, (second 1), 101Battalion
Capt. Karyango, Officer in Charge B Company
Capt. Camarade, Qfficer Jn. Charge C Company
Lt. Buregeya, Officer in Charge E Company
Cpl. Kashugi, Intelligence Officer (15)
Pvt. Bodro, IS
Pvt. Kinani, IS
Pvt. Jean Claude Bushayija, IS
Pvt. Innocent IS

¢ Period between April — May 1994

i)Some of the local civilian population assisted the RPA soldiers by giving them lists of
persons presumed (o be interahamwe. These persons would be gathered in houses, shops
and executed by the RPA, using guns and grenades. The commercial center located in the
middle of the Commune of Giti was one of the massacre sites.(Deb.079)

ii)Potential targets:

By following the advance of the RPA during the month of April 1994, we presume that
the persons responsible for thess massacres would be from the second part of the 101"
Battalion. The Commander of these 3 companies was Lt.Col. Kaddafi Kazintwali and the
10 was Jimmy Muyango Mwesigs.




Lt Col, Nzaramba, Commander of the 21" Battalion had for mission o give suppart to
the 101" Battalion. This leads us to believe that the 21" Battalion coald also have

committed thess masgacres.

Our main aim is to find withesses who were part of the 101™ and 21 Battalion who could
assist in identifying the perpetrators of the massacres.

¢ Perlod around mid-June 1994

i)A part of the Military Police Battalion base in Kabuye were in charge of controlling the
zones of Kabuye, Gashyata and all roads leading to Byumba, ~ ~ ~ 7

Lt, Col. Karangwa, Commander of the Military Police Battalion, ordered two of his
companies to go fight the militia, reported to be in the neighboring commines. The
orders were given 1o his aide-de-camp, Sgt. Ndekwe who was in charge of the group.
They left early in the momning via Kiveruga in the direction of the communes
surrounding Laks Mubazi. They arrived in Giti by “pirogues” (small boats). In Git, the
soldiers gathered the population, mostly women and children and Sgt Ndskowe gave the
order to shoot all of them. Most of those that fled in the woods were located and shot by
the soldiers. The soldiers would kill everybody in their path and on their retumn would
bury the bodies. (Sta.040)

ii)Potentiol torgets:

Lt. Col. Karengwa, Commander of the Militory Police Battalion {decease)
Sgt. Ndekwe, aida-de-camp to L, Col. Karangwa

s Other facts

It has also been confirmed that the DMI used the commune of Giti as a killing area and
mass grave site. Most of the victims were transported by trucks and killed by traditional
weapons (agafuni} and fire arms, (Deb.054). The caly target mentioned by the source is
Sgt. Janvier.

b-Orther massacres commifted in the Prefecture of Byumba

+ Facls
During the genocide of 1994, many refugees were brought to Byumba bf the RPA under
the pretence it was for their security. Many refugees disappeared during the night and
were never seen again. The DMI is said to be responsible for these disappearances.

{)Byumba stadlum has been identified as a massacre site. During meetings with the
population that had taken refuge in the stadium, the military had gained their confidence.
After the lost meeting Lt Col. Kaborebe arrived at the stadium and talked with Lz,

raze i




Masambuko. After Kaberebe left, Lt. Masumbuloo gave the order to open fire on the
refugees in the stadium.(Sta.030, Sta.034)

#)Lt. Col, Kaberebe created a special team to execute the people in the aren between
Oabiro and the Akagera Nationz] Park., The persons executed were from Rwamagane,
Musha, Nygasambo, Rugendi, Kycukiro and Masaka, Between the month of May and
August 1994, Mnﬁﬁmmﬁwmmﬁmmmnmdﬁy.msmmm
moved on to Kigali at the Camp of the Presidential Guards where the killings continued.

. (Sta.034)

fif)Lt. Col. Thingira stated that at the beginning of the genocide he did not kill civilians
bit once They arrived af Eizlgafo-Byumba he found maRy Titsis womes, children antd
old people that were killed by the enemy. He reported this to Gen Kagame by radio.
Kagame gave him the authorization to start killing the population in vengeance for the
Jead Tutsis.(Deb.041, Deb.043)

» Potential Targets

Lt. Cal James Ksberebe, Lt. Musumbaleo, S/Lt Kamanzi, Sgt. Rugnzo and Corporels
Emmanuel Kabana and Fayida. These are the main players involved in the Byumba
Stadium massacres.

The special military team chosen to kill Hutus between Clabiro and the Akagera Mational
Park were: Sgt. Oasana, Sgt. Kibanda, Sgt. Kanamugire, Fvt. Rwabuhungu and Pvt.
Claude. This team was put in place by Lt. Silas Udahemuke, Intelligence officer of the
High command. F S —

=

Lt.col Thingira is responsible for the killings in Kizigero-Byumba,

Information wes received that other Officers were alsn involved in the killings. But
further investigation is required to confirm this information:

Capt. Dan Munyuza, he was the DMI (10} for the Prefecture of Byumba where one of his
Functions was the recruitment of soldiers, Many of the soldiers recruited were never seen
again, Munyuza was in charge of a team of three DM agents: Sgt. Bosco Munyankindi,
Sgt Arvon and Sgt Fifi Kayumba (040,030,064,068, 139, 042).

Major Steve Balinda, Officer in charge of the DM office in Kinyemi near Giti. He would
be involved in the killings.

Major Denis Karera, he is considered a5 the person responsible for the killing of (he
pricsts and nuns in Giti in 1004, He was also in charge of the camp for displaced persons
in Byumba where many massacres oocurred.




Lt. Col. Gashzhija was depuly commender of the Military Police Battalion and then
Commander of the 13" Battolion based in Byumba, His 10 was Capt, Shema and IS
Kalinda.

Tapt. Mutiganda was the Intelligenes Officer (10) in Bywmba and was responsible for the
refugees in Byumba and Mdera.

Lt. Gacinya was the IO under the command of Col, Dodo Twahirwa and is considered as
_ one of the main persons responsible for the massacres in Byumba.,

B- Kirye (Kabgayl & Gitarama)
At the beginning, this file is related oaly to the case of the assassination of the three
bishops that had been captured in Kabgayi. But there ton, the necessity eppeared to
extend the investigations to the entire prefecture of Gitarama becnuse of the overlip of
the cases and especially because of ths perpetrators who seemed to be the same ones in
ithe entire zone.

1- General Overview

On the 2 June 1994, the RPA took control of Kabgayi near Gitarama. The RPA cleared
the whole aren of its inhabitants and sent them to their bases in the south of the country.
{On the same day, three bishops and other dignitaries of the Catholic Church were found
in the area and sent by the RPA, towards Tambwe. Around the 5* June they were sent to
Gakurazo, Mukingt Commune, Gitaréma Prefecn.n& whers they stayed with the
“Tasephites brothers”. In the early evening of the 5" June, the RPA called a meeting of
all the religious leaders displaced from Kabgayi. The meeting was presided by a military
+whose identity is not known at this time. The meeting was interrupted when four soldiers
entered the room end started shooting at the pasticipants. Fifteen persens were killed,
three bishops, nine priests, a “Josephits brother”, a young man aged twenty and a boy of
seven. Although the “Rwandan Patrietic Front™ (RPF) blamed this massacre on the
seaction of soldiers who had seen that their families had been massacred during the
genocide, eyewilnesses do not agres with this explanation and feel it wes planned. The
perpetrators of the killings and their superiors were unknown at the time of the opening

«of the investigations.
Other massacres were reported in the communes of Runda ,Musambira, Rambura,

2. Status of the Investigation
o= Kahgayi case
« Facts
The investigations, which we had carried out, confirmed the facts az it is mentioned in the
above paragraph named “General Overview". They also allawed us to dismiss the

position of the RPF according to which, the killings of bishops were acts of vengeance of
soldiers of which one was killed and the olhers cscaped. This act appears too important 50
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that the orders can emanate from any officer. The victims are teday known, The
perpetrators are not yel known. But in May 2002, (one known witness is missing) we
were about to reach the identification of the perpetrators and their hierarchy superios.

s Victims

1-Richard, a tutsi child of about 7 years, died in the arms of Innecent Onsabwoye. the
victim and his mether had taken refoge during the messacres in the Brothers of Saint
Joseph monastery. His father Cyprian Gasana (originating in Kizibere-Tambwe and he
was the sub-prefect of Gitarama) had been killed a few weeks before.

‘2/Stanislas, a young hotu male of approximately 20 years. Since 1992, He is one of the
refugees of war of Byumbe, who had been accommodated by Kabgayl bishapric. .
J/Brother Jean-baptiste Maingg, tutsi, Head of Saint Joseph brothers,

4iPriest Ouhonzire, tutsi, became priest on 15/08/1992, originared from Cyeza parish,
Rutobwe commure (Gitarama), Living in the preshytery of Kabgayi, he was a chaplain at
the Knbgayi hospital,

5/ Priest Emmanuzl Uwimana, hutu, 31 years, originated from the parish of Kayenzi,
Taba commune (Citarama). He was the administrator of the small seminary of Kebgayi.
6f Priest Bernard Ntamugabumwe, hotu, 32 years, origineted from the parish Kibangu,
Nyaksbanda comnune (Gitarama). He was prefectorial representative of the catholic
schools of the dioeese.

T Priest IMV Rwabilinda (with bishop title), hutu-tutsi, 33 years, criginated from the
parish Karambi, Masango commune (Gitarama), He msuimgmnl of Elslwp

- Theddéa Nsang;jmlmrn, bishop of Kabgayi. -
8/ Priest Frangois Muligo, hutu, 39 years, originated from the persh Byimana, Mulungl

communs (Gitarama), He was priest in Kabgayi parish-cathedral,

94 Priest Alfred Kayibanda, hutu, 45 years, originated from the parish of Gihara, Taba
commune (Citarama). He was a vicer in Kabgayl parish-cathedral.

10/ Priest Sylvestrz Mdabereise, hute Burundian refuges, 45 years. He was bursar
General of Kabgmyi diocese.

11/Bishop Thaddés Msengiyumva, hutu, 45 years, originated from the parish of E.mm
Kivoye commune (Byumba), crowned bishop of Kabgayi on 31/01/1987 then president
of the Episcopal conference,

12/ Bishop Joseph Ruzindana, hutu, 51 years, originated from the parish of Rambura;
crowned bishop of Byumba on 17/01/1982,

13/ Bishop Wincent Msengiyumva, hutu, 58 years, originated from the parish of Rwaza,
{(Ruhengeri); crowned bishop of Myundo on 2/06/1974 and archbishop of Kigali on
3/05/1976.

14/Priest Innocent Gasabwoya (with title of Bishop), tutsi, 74 years, originated from the
parish of Save, Shyanda commune (Butars). Pormer vicar general of Bishop Andrs
Perraudin, the Kabgayi highly experienced bishop.

15/ Priest Denis Mutabazi, hute, 79 years, originated from the parish of Save, Shyanda
commune (Butire).
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« Polentinl Targets

To identify the perpetrators of this sssgsgination, we had to go after the descriptions of
certain participants; descriptions given by two eyewilnesses. We were interestzd in three
soldiers of the RPA: that who chaired the meeting, that who rose to inveigh the bishops
and one of the shooters. Although the descriptions given diverge on certain prints we
could draw up a st of poteatial perpetratars of whom sorme belonged to the 157th
Battalion and others to the 1015t Battalion. But we have the proof that these two units
operated in the stme zone (Kabgayi-Byimana-Gakurazo-Gitarama city) at the time of this

* assassination. (Dsc.019 & Dec.054)

+ Ltcol Fred Thiagira, commanding officer of the 157" Battalion.

& Major Hadj Mabaraka Muganga OPTO of the 157" Battalion Mukingi commune.

* Major John Mitbesigwa alias Cawaida, commanding officer of D company. (Kabgayi).
* Major Kazungn Williams alias willy, commanding officer of A company. {Byimana).
* (Captain Kwizira commanding officer of E company. (Gakurazo).

+ Major Gumisiziza, 10 of the 157" Battalion.

# Sgt. Ruzigana Ernmanuel, Compeny A, Chief of Platoon.

* Sgt. called Maradonna Martin Abdulkarim, chief of escort of the head of D company.

List of suspecis from the 101* Battalion:

* Major.Sam Bizabiro, OFTO of the 101" Battalion.

* CptJimmy Myango Mwesige, 10 of the 101" Battalion, - weae=s i
# pte. Karekezi 3amuel alias Viki.

At this stage of our investigation, Kkniowing RPA methods of operation in regards o
special actions, we do not exclude that the perpetrators carme from these two Battalions.

We base our hopes on two actions to conclode this case by the final identifieation of the
Ell!ﬁﬂtt'.
. Interviewing three eyewitnesscs (two elvil and a soldier) and possibly a second
soldier,
- The collection of photographs, which would make it possible to the Iwo other
eyewitnssses to identify some of the suspects mentioned above.
b-Other massacres in the Prefecturs of Gltarama
s Zone Runda-Gitarama Gibara-Commune
In Runda Commune, all the companies of the 101" Battalicn were gathcred

{)Facts

10




HER TS, PIRCRRE FIoan

At the Market of Gihara there were about 300 people wha had taken refuge, They were
mixed, hutu and tutsi. The IO of 101" Batalion gave the arder to separate the hutu from
the tutsi and to kill the hutas. 25 tutsi, who were not killed, had been put onthe side, All

the ather hutu wers killed.

Among the 25 saved people, Major Sam Bigabiro had wanted to have sex with a tuts

woman from bagogwe who was already pregnant. She refused. He tried with another
woman, but she also refused. These 25 people were Idlled on the order of Major Sam
Bigabiro and his head of escort named S\Lt Celestin carried out the order, (Dec.090)

“jijPotentind Targets

* Cpt.Jimmy Muyango Mwesige, Intelligence Officer of 101" Baitalion.

* Major Sam Bigabirg, OFTO of 101" Battalion (he would have been condzmned only
for the killings of-ther28 (wisi in Gihara).

# 5\Lt Celestin, Head of escort of the OPTO of the 101" Battalion

* S\Lt Claude Ruraza, second in charge [0 of the 10 1" Battalion. (died)

+ Commercial center in Musambira city-commune of Musambirn

i)Facts

In the shopping center of Musambira, there were many shops, where sevenl people, hutu
and tutsi were mixed and hod taken refuge. The 10 Jirnmy had given the order to his
deputy Ruraza to make the screening of these people and to make investigitions with the
aim o find Tnterhamewe. A group of Intelligence Staff began the screening with the
objective of knowing who did what during the genocide. To intimidate then, the
intelligence staff burned a plastic container whose drops went down on the skin of the
victims. Some times they took a person and burned him in front of the others so that they
denounce each other. One group of Intelligence Staff killed 350 persons by using plastic
bagnlhatﬂnypﬂunthshuﬂﬂhhaﬁcﬁmumﬂmmﬂm.mmumdahn the
agafuni (traditional arm). Another method used by this group conaisted in laying down
the victims on their bellies, their hands tied in the back, then put a card with slipknot at
the neck. While holding the bust against the ground using the Foot, one member of the
group pulls on the cord, which strangled the victim. Several groups operatzd at the same
time ot the same place. The aim of this operation was the sarne for all: eliminate the hutu.

{Dec.090)
ii)Potentinl Targets

+ Cpt.JimmyMuyango Mwesige, Intelligence Officer of 101" Battalion,
# S\Lt Calude Rurazn, second in charge 10 of 101" Battalion (died)

* S\Lt Mugabao.
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¢« Rambura commune
i)Facts

Towards the end of the wer of 1994, the 59™ Battalion of the RPA had establish its HQ in
the commune of Rambura-Citarama, close to UNAMIR positions and opposite zone
‘Turquoise (French operation). The Battalion set up a barrier by which the population
returming of the Turquoise Zone must pass through. This population was sereened at the
arrier, The majority were killed only because they were hutu, The soldiers in charge of

 this task were divided into six grosps of eight men chosen exclusively from the tutsi

-eﬂlrr]x;gmupaflhﬂRPﬁ,‘l'Imfkill:dﬂmiﬂiﬁhmﬂiﬁﬂuagnﬁmimnmmhmm

Blowest igms Killed betwean con 20 @R 30 Feraon par might, but the Tprcialisls” ‘af agafiifi

«could kill 100 per night.

Towards the end the victims were to dig their grave before being killed. This work lasted
4 to 5 weeks day and night.

Other people, hutu intellectuals and ex-FAR preferred not to cross the RPA barrier and
establish a camp near UNAMIR position. With the refusal of UNAMIR to dismantle this
camp, the 59 Battalion attacked this refugee camp. The RPA soldiers shot at the
pccupants without any distinction, The number of vicims of this carnage was evaluated
between 2000 and 3000 according to the witness who used to be an RPA soldier and who
participated in the attack. (Dec. DBO)

ii)Potential Targets
- Colonel Ngoga Charles, cemmanding officer of Gitarama-Kibuye Brigade. (died)

= _ Ltcol Turagara, commanding officer 59" Battalion. . A e et

- Major Kamugisha, Officer in charge of operations OPTO, 509" Battalion,
S\Lt Rwamphizi, Intelligence Officer of the 59™ Battalion, (died)

Lt. Nkusi, commanding officer of C company , in the 59 Bantalion,
Mugabo, Intelligence Officer of C company, in Lhe 59" Battalion,

. §\Lt.Jean Bosco Muhigirwa (today Captain) was the head of a team of killers.

oo

The names of the other officers were mentioned by differsnt sonrces in massacres in
Kabgayi and in Qitarama Prefectuce. Further investigations remain necessary,

Major Alex Kagame

He gave the order to Major Sewaryana to Kill the civilians in Gitarama, insisting on the
fact that the order came from Gen Kagame. (035)

Lt. Rukundo

This officer of the DMI operatingin the 157" Battalion is seen a8 the man who did the
dirty work of Lt.col Ib&.ngira.tlﬂnrdarfrurmﬂw!aﬂcr.hcbnmed the bodies of the RPA
victims in Mukingi commune, ((M1)



Kamaramaza

He is presumed tobe the head of a group, which killed the victims in Eabgayi, (035)
Monday June 6, 1994, a group of soldier of the RPF ordered by the head Afandi
Kamaramazs came to terrarize the catholic priests gathered in Byimany. This group of
soldiers led our soorce and the other victims to Golurazo. (014)

C-Belette (Butare City and Surrounding Area)
This file treats cases of erimes committed by the members of the RPA in the city of
Butare and the sunounding areas, in particular the zone of demarcation with the
Turguoise poritions. In this area, it appears clearly the concerted charazter of widespread
‘and systematic killings ind massacres, g ST

1-General Overvlew

A survivor of the genocide is reported to have spent some time at an RPF post near Eizi
on the outskint of Butare. He stated that doring the night he saw RPA soldiers transport
badies in trucks and domping them in the latrines at Mwego, near the srea where they
had dug their rencies. All the victims had their arms ted behind their backs at he
elbows.
On the 13" July 1994, RPA soldiers called & meeting of the displaced persons from the
communes of Ntyazo, Ngenda and Bunyinya under the pretaxt that they would be
transpartad 1o tha Rutara fanthall stadium and ratumed to their original communes.
Several hundred persons attended this meeling, which was held near Butare, Thess
persons were transported to the buildings of the “Oroupe Scolaire” and “Ecole Agro-
Veterinaire” where they were interrogated and then disappeared, Witnesses stated hearing
cries as these persons were being killed,
On the 22" July 1994, hundreds of displaced persons had found refugein the parish of
Save, at the reques! of ARPA soldiers, they identified approximately two hundred (200)
persons as having participated in the genocide. The EPA took the two hundred persons
away for interrogaton. Cmly twelve (12) of them returned. The rest were never seen
n.

o Eﬂm 2™ Augnst 1994, Mr. Nkiko Msengimana made an official complaint that on the
29™ July 1994, eighteen members of his family were taken to the “Ecol: Agro-
Veterinaire" in Kakutare and were execoted by the RPA, The family wis returning from
the “Tuguaoise Zone™ with the intention of going to their native commune of Butobwe,
Gitarnma Prafecture, The owner of the vehicle that transported the family, Mr.
Myilimanzi and his family also met with the seme faith, This complaint was made to the
French military thel in tern informed the UNAMIR Liaison Officer. Tt was also reported
that a family of sixiy-three persons were execated by the RPA in the same school and in

i similar conditions & mentioned earlier,

In September 1994, Avstralian soldiers with the UNAMIR discovered fifty bodies

covered with leaves in a wooded area in the commune of Save. When the soldiers

meturned in two weeks they could not find the fifty bodies. The local population reported

ithat the RPA in thal area had executed one thousand seven hundred and fifty (1750)

7 Persons,
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Also it was reported that executions and mass graves situated in the valley between the
*Oroupe Scolaire” and the Butare Arboretum, Some of the victims wers identified by
their families. The perpetrators of these massacres are still unknown,

2-Status of Investigation

Towards the end the war the displaced persons who preferred to be under RPF protection
had been kept in four principal camps distributed between the town of Butare and three
other communes of this prefecture. The camp of Butare stadium in the commune of
Mgoma, the camp of Tumba and Rugornbwe in the commune of Rushasha, and the camp

_ of Save in the commune of Shyanda. (Sta.027T)

At the end of the war and under the pretext of being led to their cormones of erigin,

these people had been transported to places where they had been eliminated. Butare
Arboretum was mentioned to us Hke one of the executions places. (5ta.027, Sta.044)

At least two other sites of massacres Save and Ndera were mentioned to us as areas wero
massive killings occurred and remain under investigations.

Always after the war, anawering the call of the new government, the displaced persons
who had taken refuge in zone Turquolse started to retum to their hills of origin. But they
hed to pass throngh control and screening barriers set up at the entrance of the RFF
controlled zones. At these barriers, several people had been killed sech as the case of
Kizi-Butare barrier. (029, 044) . . .. :

A zecond screening was operated in Butare cily where the survivors were (0 request an
authorization of movements provided by the military authorities. Thz peeple to whom
these authorizations were refused were led cunningly either to the Batars school
complex, or Lo the school “Agro-Veterinaire" of Kabutare where they were execoted.
{m.n“} M. owE Lomw . =

3- Potential Targets
Lt.col Fred Thingira
A5 the commander of the 157" Battalion, which conquered the zone of Butare, and as the
commander of the Military Ares of Butare-Gikongoro and Cyangug, it is assumed that
he is responsible for the massacres made by his men (021, 030, 041, 048)
Major Zigira

He was the first acting Prefet of Butare after the war (,030,039). As he prefect, he signed
the authorizations for movements to the population in particular with the displaced
persons coming from the Tarquoise zone (029,044),

Consequently the massacres of Kabutare and the butare school complex of are ascribable
for him.
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His responsibility remains to be proven in the massacres of Save.

Capt. Dan Gapfizi

July 19, 1994, he was the Operational head In Butare in charge of Tumba camp where
several people were transported to the arboretum of Butars where they were execated.

(027)

Lt.Clande Kazonga

e was the head of a screening checkpoint at Kizi-Butare, whiers manyof thedisalaced
persons coming from the turquoise zone were executed. (0:)

111 - Investigations Verbally Opened by the Prosecutor

[tconcerns the investigations of two former RPA members who are residing in Europe.
The purpose of the prosccutor Cirla Del Ponte to investigate these two former RPA
members was based on her intention to avoid Frictions with the Rwandan Governments in
case of indicting them since they were descrters and political opponens.

A= Sergeant Dens KAGIRANEZA
1-General Information (Profile)

Bomm on the 5™ February 1960, at Nicumbe, Ruhengeri Prefecture, Kagirancza followed

his studies at the Rwesero ssminary. He is a founding member of the "Rwandan Patriotic |
Front” (RPF) since 1988. He worked in the Ministry of Finances in the Rwandaz
Government. In 1990 he was amested, by the Rwandan Government, for collaberating
with the éncmy. "

In 1091, he fled Rwanda and joined the REF in Uganda. In Uganda he followed the
following courses, basic recruit course, Commando Training, Urban fighting and
Intelligence Service. He worked at the “Training Wing” as an instructos and & member of
the DM in screening recruits, He was alsoa member of the RPF Finonce Committee.

In 1993, he was chosen by the RFFto represent them as & “deputy” in the interim

lieatenant and appointed acting Prefet of Ruhengeri. From 25" November 199¢ to 4™
April 1994, he occupied a parliamentary seat as RPF representative in the transition

nt in Kigeli. In September 1999 he wes sent 0 the Democratic Republic of
Congoe (DRC)
Fearing for he life, he had his family leave Rwanda jn May 2000 and he fled onthe 28"
August 2000 for Belgium,
He is known as an elusive person and with his knowledge/participation of crimes
committed by the RPF; he is hoted by the majority of the Rwandan diaspora. He is one
of the foundess of the ARENA paolitical party.
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2-Information Obtained from Witnesses

It has been established that Deus KAGIRANSZA worked for the DMI as an instractor at
the “Training Wing". He trained new recruits in the “Agafuni” technigue of killing.

He was also part of a group of officers that intertogated young recruits from Burendi and
Rwanda, to establish their loyalty to the RPF. The recruits that did not pass the
interrogation were executed. The execution orders came from this group of officers in
which Deus Kagiraneza was a member, Kagi-aneza also participate in the execution of
some recruits. (052,060)

. In June 1994, Kagiraneza accompanied Col Rwahama Jackson during a visit to the DMI

section in Kiramba in the commune of Cyers, Ruhengeri Prefectore. Rwahama Jackson

stated he was not happy with the work done by the DMT sinee-he had seen Hutus on the

road, He gave orders to kill the maximum of Hutus.

Deus Kagiraneza saw our source (I-W-056) with the Regional President of the MDE., He
ordered that this Hutu be killed since “no huty was any good”. This person was killed
that night. One witness states that Kagiraneza spoke the same language 83 Rwahama
Tackson when it concerned Hatus.(056)

3-Information Obtalned from Debrlefings

Many sources (10) confirm that Dens Kagiraneza worked for the DMI in the Intelligence
Department of the Training Wing under the crders of Capt, Dan Munyuza. He
participated in the screening and elimination of recruits that were suspected of working
for the Rwandan Government. : 7

On the 6™ Movember 1994, Kagiraneza was replaced as acting Prefet of Ruhengerl.
Although he was appointed as a deputy in the parliement he stayed in Ruhengeri for

another six months. On assuming office the new Prefet made ihe following obsarvations:

The caves of Manza, once a tourist attraction, were elosed to the public
because the RPA had used them ps mass graves. The order to close these
caves dates back to the lime when Kagiraneza was the acting Prefet.

- In 1996, at the insistence of the Prefat, the APR vacated the Catholic
School of Ruhengeri. After ths RPA left, the Catholic Church found
twenty bodies in a latrine pit, victims of the RPA.

- Later on, Father Pinard who was in charge of the Catholic School when
the bodies were discovered was killed, The priest who was In charge of
exnhuming the bodies was also killed in Ruhengeri.

- The Ex-Prefet of Ruhengeri believes Kagiraneza 15 in some way
responsible for these killings but has not stated so in public.

A document signed by Kagiraneza appeared on the Internet, tilled “My Testimony”, In
this document he asked the Rwandan e for forgiveness for crimes committed by the

RPF after having accused them of kalling T "Trafning Wings".
He also stated that the Prefeis appointed by tie RPF were ordered to have the maximuin
Hutus killed. Later on Kagiraneza denied having written this docament because he was

——




implicating himself of killing recruits. But many people who know him state that it was
his writing style and reflects his criminal activities with the FER.

Others confirm that Kagiraneza was having problems with the RPF and if he would have
gone o Kisangani-DRC a5 ordered he would have been killed. (023,041)

4-Information obtained from Koglraneza

interviewed thres times by the Special Investigationa Unit. He denies having written this
document and does el want W boplicate his co-workera, He stoted that durdng the war
the RPF did not take one prisoner, which is inconceivable in o modem war. He stated

that a person does not have to look far io find the person responsible for he massacres
committed by the RFF. Ocneral Paul Kagame, Commander in Chief of the Army, has
often stated that his army was well disciplined meaning that nothing happened without

the approval of the higher command,

\Kagimmlnllving in Brussels where he has oblained refugee status. He was

Comments:

it Many statements wers obtain sccusing Kagiraneza of executing young recruits at the
il “Training Wing” the fact remains that these crimes were committed befors 1994 and do
i not fall under the ICTR. mandate.

Concerning 1994, we have obtained information of massacres committed in Euhengeri
while he was the acting Prefet. Although [-W-D56 statement implicates Kagiraneza in a
specific killing, more information will have to be obtained to strengthen our case.

-+ B- Major Wilckiiff KWIKIRIZA
———
1-General Information (Profile)

Born I" January 1966 in Maberara Uganda, he is the son of Ignativs Yagahinga and
Agnes Nyagahinga. He is the brother of Major Denis KARERA who is the Director
Cenesal of the Rwandan National Palice, Kwikiriza is an ex-rebel who fought with the
Maticnal Resistance Army (NRA) in Uganda from 1986 to 1990. He is known as » very
good fighting soldier. On 1™ October 1990 he joined the Rwandan Patriotic Army (RPA)
25 a lieutenant. He served as a Political Commissioner and in 1992 was transferred to the
Military High Command. Later he became Company Commander, Chief of Battelion
Operstions, Second in charge of a Battalion and Battalion Commander.

Tn lata 1993 he was chosen as Company Assistant Commander in the 101* Battalion
under the orders of Senjor Officer Charles Kayonga and was depolyed to the “Conseil
Nutlonal de Developpement” (CIND) which Is the Rwandan Parliament located in Kipgali,
During 1994 he was named Commander of the 3* Battalion in charge of the security for
Kigaki. Later that year he was transferred with his Battalion lo Gisenyt.

In 1996, while Kwikiriza was in Kigali (apparently without authorization) the area under
his command was attacked by rebels. He was arrested for leaving his post without
autharization and later discharged fram the armiy, In 1999 he went to Canada and later to
Kosavo where he is working as a Security Officer for the United Nations mission.



He is married and has four children who are all living in Canada. He has asked for
refogee status but has not obtained it. He requested a visa to go ses his family in Canada
but it was refused.

2-Information obtained from Witnesses

In 1994 Wilckliff Kwikiriza was at the CND as a deputy to Cal. Charles Kayonga.
In October 1994 the 3™ Battalion under Kwikiriza's command was transferred to Gisenyi.
They formed a defense line between the Rwandan and the Zairean border. Military trucks
would arrive from Camp Kami and Camp Kanombe with prisoners to e killed. Fvary
__ two to three days, three trucks would arrive with prisoners to be executed. This went oa
for the whole month of November 1994, Sometimes Lientenant Migabo wotild
accompany the vehicles to make sure the executions were carried out. All of these
operations were carried out under the high command of the DMLL093).

3-Information obtained from Debriefings

Offieially there were 600 RPA soldiers at the CND. But in reality, hondreds of young
people would come to the CND (o receive military training at night. Each night, several
dozens of young recruits would attend this training in the aim to prepare for war.[041)

During the genocids the people living in the area of the CND (Kimihirura and Remera)
were gathered and brought to Bynmba by members of the 3" battalion. Once in Byumba,
& "selection” would be made and many of them were killed. Major Dan Munyuzz was
ane of the persons in charge of the killings.(023)

Kwikiriza was the Commander of the military in Gitarama Prefecture. The rebel:
attacked the area. They killed a lot of people, bumed the Communal Office and liberated
the prisoners who were presumed to have participated in the genocide. Kwikiriza was in
Kigali during the attack apparently without antharization. He was imprisoned and relived
of his command, Rumors ars that the RPA to discredit Kwikiriza did the attack and that
he had in fact been called to Kigali. Kwikiriza still has contacts with certain government

afficials in Kigali.(023)
4-Information obialned from Kwikiriza

Kwikiriza wos met in April 2001 in Prestina Kosovo. Kwikirize told us about hiz
military career and explained who was in charge of various units, companies and
battalions. He stated he does not know of any crimes committed by his Battalion or the
RPA durng 1994,

Conceming the shooting down of the President's plane he denies knowing enything about
it. But gave information that was later corroborated by other witnesses. He admitied
there was a group specialized in the use of miseiles that was commanded by lieutenant
Kayumba joesph. He said that just before the plane was shat down they received the visit
at CMD of Col. Kaberche, Chief of the High Command, to whom the specialized miasile
unit reported too. He also noticed thar Kaberebe was accompanied by soldiers from

.




Mulindi, whom he did not know. The miliry wers staying at the CHD, 1Te ncticed that
these soldiers were guarding acream colored truck stationed in a designated parking ot
CND. The vehicle was found on the Kibungo roud, compleiely barnt, & few days after the
shooting down of the plane.

Comments:

From the information obtained from Kwikiriza it is certain that he knows exactly what
happened to the President's glmﬂ.

It should be noted that the 3™ Battalion had operated in Kigali where selective execations
were carried vut in the aea sround the CDM specifically in Remera, The 3" Baitalion

" Tater set up iis Headquarters in Kunombe where 8 1ot of civiliong wereddiled.— ———

1f we ars to pursue Kwikdriza, further information will have to be obtained to strengthen
OUF case,

IV -Other Investigations

This part concerns the attack on the Presidential plane and the sctivities of the specialized
branch of the RPA, called the Directorate of Military Intelligence or DMI, as it is
notoriously known,

A-Attack on the Presidential Plans

April 6, 1994, around 20h30, unknown persons using surface to air missiles (SAM) shot
down the plane of President Habyarimana. Since this date, a question remains: who are
the persons responsible of this attack? Several assumptions are advanced of which the
two most significant are schematically exposed below:

1- Assumptions

a-The first assumption is that the hutu extremists carried out the attack with the assistance
of France, It is the position of the RPF and some of their alliss.

Several elements are advanced to make this thesis credible.

-The premonitory advertisements of the extremists huta press: Kangura, RTLM
predicting the calastrophe.

- Masaka zone, from which the shootings came, would have been under the conirol of the
governmental troops, which should exclude the responsibility for the RPF.

- The presence in Rwanda of several French soldiers from the Department of Military aid
for Instruction (DAMI). One even allotted the shoatings of missiles to two DAMI french
soldiers.

-Lastly, the missiles used would come from a French stock. The French woald have
seized them on the Iraqi arsenal during the Golf war. Because of the strong support of the
French authorities o the Habyarimana's regime, it is absolutely excluded to consider that
French could transfer these weapons lo the RPF.
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b-The second possible track is that the aitack was carried out by the RFF helped by the
Belgiom soldiers of UMAMIR. It is this thesis which the adversaries of the RFF would
privilege: the Government at the time, the hutu extremists and some researchers. Their
arguments are a3 follows:

- The death of President Hebyarimana benefited the RPF.

- The RPF bad already the missiles, whereas the FAR did not have any, and no military
personnel was trained for the handling of those missiles.

2-Evidence and information gathered by the Speclal Investigation team

From our side, although we are not in charge of this file, we could nat prevent curselves
from collecting testimonies or information offered 1o ug relatEd w the file of the attnck
agzinst the slane of President Habyarimana.

a-Facts
= Preparatory meetings

“Three meetings were held under the presidency of the Commander, as a head of the RPA,
Gen. Kagame to prepare the attack against the plane of President Habyarimana.

Several high RPA officers -atended the three meetings. Some of their words wem
reported by our sources, Col, Nyamwasa wes overheerd saying what follows: *if one does
ot shoot at Habyarjmana's plane that will not be useful to anything” (033).

“The participants were: Gen.Kagame, Col. Kayumba Myamwasn, Col.Ndugute, Col.Sam
Keaks, Lt.col James Kabarebe, Major Jacques Mziza (034,035). !

« Theteam in charge of the Missiles

It is confirmed today that this team did exist on the level of the Unit of the High
command based in Mulindi, The team was trained in Uganda and became able to use
SAM missiles. Captain Kayumba Joseph was the head of the team. (030,033, 034,035),

It is also confirmed, that the RPA had before the attack at lsast two Missiles which wem
placed under the guard of the missile team {030,033,034,035,041).

+ Transport of the Missiles

Two divergent versions appear as for the route of the missiles.

“The first version indicates the Mulindi-CND route towords Masaka area. The missiles
would have been transported by truck from Mulindi to CND in a white ven or cream
coloured cir towards Masaka, The known van waos found charred few days after the

attack (033,068,032,089).
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The second version indicates the direct route Mulindi-Masaka. The missiles would have
been transported on board a van Hilux Blue (034,35).

The first verslon appears more credible to us not only because of the concordance of the
information obtained from different sources but also becanss of the politico-military
situation based on that the RPA can only use the Mulindi-CND route under [UTNANMIR
escort. Deepening our investigations could clear up this point,

b- Potential Targets

Hewauﬂmh:a.dufﬂiﬂmnnd:usbmduwnmaplma.HammmIu'lﬁ:suurceﬂmhn
is the one who fired the two missiles an the plane, (034)

Sgr.Mutayega Myakarandi

He confessed 1o the source that he had followed training on the use of missiles with Frank
Nziza and Kayitare(035).

He was a member of the missile team and ensored the security of the missiles in Mulind
{034,035,

Ittshimﬂmgwnb:ﬁ'ﬁu.Franj:Mxizamngt.DldichazimpnimﬂmtwunﬂuiImmhﬂ-. i

convoyed to Kigali{034),

Sgt.Didier Mazimpaka

On the 20-03-1994, he led the missiles from Mulindi to Masaka on board a van Hilux
Blue (034). According to other sources', transport was eccomplished by the same Sgt,
starting from the CND to Masaka on board & eream-coloured van (033,089),

Cpl.Bosco Ndayisaba

I-[awummﬂmafﬂmnﬁssi!:lemﬂuiuhnwnllmmwhuwuﬂdhamhun
dissimulated the missiles in his fumily in Masaka before the operation (034).

Gen.Panl Kagame

Gen. Kagame chaired the three preparatory mestings of the attack against the plane
(034,035)

Col, Kayumba Nyamwasa
He took part in the 3 preparntory meetings regarding the attack egainst the presidential
plane. (034)
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He said during one of these meetings what follows " if one does not shoot at
Habyarimana's plane that will not be useful to enything."(035)

Ltcol. Charles Kayonga

He is involved a5 a head of the 3rd Battalion based in CND during the attack against the
plane. (033,068,032,089).

Major Jacques MNziza

He Took part in the three preparaIory meetings regarding-the attack-against the plane. -
{0344+035)

The other participants in these three preparatory meetings in the attack againgt the
Presidential plane are: Col.Sam Kaka, Col.Ndugute, Lt.col James Kabarebe (034, 035)

B-Directorate of Military Intelligence (IMI)

The Directorats of Military Intelligence (DMI) was created in late 1990 as a part of the
RPA uﬁﬁrmymnm.ﬁomiumaﬂnnmdmﬂlummdoﬂbu war in 1994, colonel
KqumbnNymwmwuhdmgunfuﬂ:dﬁmmmDMishnﬁ-mdfumdby
most of the Rwandan population, inside and outside of Rwanda due to its reputation for
cruelty and killing cperations. Most of the massacres stributed to tha RPA. were

committed by the DML(see Anmex I)
The DM acted befors, during and after the war by three ways:

1-By its representatives in the military Units,
2-By its agents directly under the DMI Headquarters contrel,
3-By its specinl agents called "Technicians",

1-Agents in the Units

According to the investigations carried out until now, RPA galdiers had mada slaughiers
Mmmﬂmmmmwmtmmuﬂmﬁmnm in the
various military detschments initiated them, In each Battalion there wos an Officer of
Information called 10 (Intelligence Officer) and in each Company and Platoon there was
an Tntelligence agent called IS (Intelligence Staff). (030,040,050,060,090).

The reports of the Intelligence Agents and the Officers were transmitted to their seniors
in rank in the DMI HQ without forwarding by the head of the military Units. (030)

It is not strangs, that the DMI agents receive instructions from their commender in the
DMI HO and undertook actions with the assistance of the units" soldiers where they are
deployed and some times without the lmowledge of the Unit commander (030)




Before and during the war, the DMI was known in the taining wing camps with the
Killing of the young French-speaking recruits coming from Rwanda, Zaire (DRC) and
Burundi considered as spies. (030,040,050,060,090, 064,68,041, 042,048).

As from July 1994, all RPA companies and platoons had each one its own dungecn. The
latter were managed by the IS under the supervision of the I0 of Baltalions.(D50)

The dungeons were occupied by the prisoners led by what s called "la population Fidéle"
and by the prisoners arrested by the troops. These prisoners were executed on decision of
unit military commander (Battalion and Company) and intelligence Officers and agents
(IQ&IS). When the red eross and the NOO's started to control the dungeons, the 10 came
and tock the prisoners whom he wanted to eliminate and transported them elsewhere,

W R A s
2- Agents directly under the DMI Headquarters control

Before and during the war, the DMT agents were in charge of screening the recruits that
were in different camps formed by the RPA. Each recruit was subject to one or more tght
interrogations in order to datect possible spies. Several young lulsi people who joined the
RPA perished. They were primarily eriginating in Burundi, Rwanda and Zaire, generally
French speakers. (013,060}

During the war, these agenis operated in screening the hutu populnstion, ensured the
transport of the suspected persons towards unknown places where they were execated.
The agents were also given the responsibility to vanish the bodies either by borying them
in common graves or by throwing them in latrines or by any cther means. (060)

After the war, the hutu population were arrested by these agents in given places and were
eliminated at a great rate, The bodies were incinerated and ashes were buried. It was the
responsibility of these agentd the dissimulation of the common graves on which sporls
grounds or military camps were established (060,050)

As an indication, witnesses indicated the following places to us. Places where massacres
executed by Agents (JO&IS) of the DMI sometimes with the assistance-of the soldiers;
Gabiro, Kami, Masaka, Giti, Nysmirambo, Kidahe, Butaro, Kirambo, Ruhengeri city,
Kinihira, Féret de Myungwe, Kabutare, ArbSretum de Butare, Save, Gikomero, Ndera,
Runda, Musambira city, Rambura, Muhura-Buyumba city.

From the preceding, it appears that the principal heads of the DMI are responsible not
only because of their personal actions but also because of the orders given, They are also
accountable on the basis of the responsibility of the hierarchy superior.

3- Technicinns

In July 1992 the first commandos chosen thoroughly within the RPA will be trained

(600). They will constitute what they have called *“NETWORK". With the second
promotion, in 1993 (170), *Network" changed name to become "CDR-Commandos®. In
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1994, new renaming, “CDR.Commandos” are from now on known under the name of
"Technicians®.

As an indication, the following officers followed the second training of the

Captain Jomba KAEUMBA

(Captain Jean Bosco MUHIGIRWA
Captain NTUKAYAJEMO says KYAGO
Captain Herbert KAMUGISHA

Captain Mugisha called CDR
Lientenant Christian IBAMBASI

-Lieursmimr Alexis RUSUNA— = * e

Lieutenant Geoffrey BY AGATONDA
Lisutenant MAHORO Aman
Lisutenant Alfred KARANANGWA
Lieutenant Jean of Qod NDAGUE
Lizutenant GAHIGANA Geoffrey
Liewtenant Nkuranga Eddy
Lieutenant Murayija

Donat SEBERA

During their training, the following courses wers given to them:
- Course "Chemical® where they learned how to poison water, to use the
pharmaceutical products o kill. e ol T R
. Course "self-defence” where they learned how to kill with o cord, with a plastic
bag, oil injected into the ear using a syringe, techniques of akondoyi and agafuni,
. Course of combat in urhan environment where they learned the use of the

bayonet, guns and grenades. ish : ;
. Course of "Field Engineering® wheve they leamed the installation of mines and

mines clearance and the use of the remote-controlled bomba.
- Course in intelligence.

The techniciana depmdﬂdmﬂmﬂi;hmmnruinfthnbmmupmhdmﬂm
Chairman of the High Command, General KAGAME.(Dec.091)

At the end of the training three missions were assigned to these technicians left again in
three groups:

The first group was charged to constilute the escort of General Kagame,

The second group was to go to Kigali. [ts mission consisted with:

- To explore the ground (Kigali and neighbourhood), to seek means of leading the
troops of the buffer zone 1o Kigali. During the war, its members were used es
guides for the battalions.

. To coldly eliminate persons opposed Lo the RPF or could be potential enemies to
the RFF.



- Toinfiltrate the interahamre,

Were selected for this task, those which resembled the hut, of small size, those speaking
French, those which could be made pass for servants, drivers, pump assistanis, generally
those whish could pass unnoticed. Thos as an indication, the following soldiers operaled
in Kigali like "technicians”

NTUKAYAIEMO alias KIYAGO
MUGWANEZA Tean Raptiste
MAHORO Amane

GAHIGANA

KAMUGISHA Herbert (died)y - - — e R

KANYEMERA Samuel
BYAGATONGA Godfrey
MUGISHA aliag CDR (091)

These Technicians were also charged to place bombs or mines in the public places such
as the bus station, throw grenades in residences, assassinate politicians such as Félicien
Gatabazi of the PSD, Bucyana of CDR. (032, 041)

During the war, the *Technicians” appeared st the side of Interhamwe on barriers such as
the barrier of Gatenga {(Gikondo-Kigali) and the barrier of the Znlu camp in Nyakabanda
near Remera fuel station SOP (Kigali). Their role was to teke part in the killings and o
incite the interhamwe to do more massacres. Among the "Technicians” who were present
on the barriers held by the interhamwe, four were identified; Cept. Kiyago, Lt.Hitimasa,
Lt.Mugisha, Lt Vianney.(052,053,065)

During all this period, they operated in civilian clothes, but reported to their head based

in CND, Capt, Herbert Kamugisha who in turn informed the IO of-the 3rd Battalion -

Major Charles Karamba. (052)

The third group had the role of making attacks in the buffer zone, to receive the weapoms
and ammunition, to dig pits where to hide them and to ensure their protection, These
arms caches were to remain very sscret even with regard to the other RPA soldiers, which
did not have the right to be in the area. (061,090,091)

4- Potential Targels
Col Kayumba Myamwasa
Before and during the war of 1994 and until A the formation of the government, the DMI

was directed by ColKayomba Nyamwasa (030,068,064,034,035,041,048). For this
reason nothing was done without his knowledge (064,030). He was reploced by Ltcol

Karenzi Kareke.
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Based on the confessions of some recruits to the source "the experts in bllings "were the
DMI agents. They started by putting the victims on the INGONYT position (tying up of
the legs and the elbows in the bock) before killing them out of a precise blow on the
frontal bone with a hammer or an agafuni (hoe), After, they burned and buried the bodies.
The place in Masaka, where these executions were conducted, was called by the RPA
military "KWA Afandi Kayumba®, (013).

During the battle of Kigali, Col.Kayumba Nyamwasa set up teams charged to bury the
bodies of the people killed by the RPA. These persons were taken from refugee camps
with the excuse to transfer them into other camps but insteed of that they were screened
and the majority were brought to camp Kami and were killed. The scldiers under the
source- commeand -buried -approximately - 500-people - duringa_one-month_period. The.
bodies wers barned and reduced to ashes by the use of petrol. (068)

Major JTacques Nziza

Thiz officer was the head of a section in charge of the Special Actions of the DML, The
role of this section was to infilirate into the government controlled zones by using the
FAR uniforms when it is required, to make political assassinations of personalitics,
assassinations of tutsi, acts of sabotages vsing explosives in public places (030,041),

Mziza asked the source 068 if his men could help his team in executing some civilians in
Kami camp. (C68)

: He would l.lnw.be;n- invui;ﬂ mthnnsmiulﬂm of the b:llhnﬁé in Ka.bgayl (039).

He is involved in the screening and the elimination of the recruits coming from Ewanda
and Burundi to the RPA training wing, (041,022)

Lt.col. Rwahama Jackson

As a head of operations of the DML, this officer was an influcntial member, close to
Kayumba Nymnwasa, (034,050,068, 040, 064, 036)

At the beginning of August 1994, he thanked the new recruits in Masakn for the hard
work, which they carried out. By work, he meant the execotions of Ihipinga “opponents”,
(013),

He organized meetings with the IS in order to exthort them to keep the secrecy of the
killings and to srrest the politicians of the old regime. (050)

Capt.Dan Munwuza

Before the wer, he was an Intelligence Officer (10) in the training wing with the DMI. He
was involved in the assassination of young tutsi persons, French-speaking in the irining
centres, (041,048)
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During the war, he was the head of a team of three agents from the DMI: SgtBoteg
Munyankindi, gt Aaren, and Sgt.Fifl Kayomba. (040, 030, 064)

He canie to Byumba in order to recryit soldiers and some among those recruits wens pot

Spt.Dens Kagiraneza
IO \IS in the training wing, he worked under the orders of capt, Dan Munyuza. (040)

He-interviewed 030,042 and other new-recruits-in order to eliminate-those, which- were-

FmpuaedtubawﬂhHabmimm’smm {030y

He wos involved in the screening and the elimination of the recruits coming from
RwandamdBumndimﬂuminin; wing. (041)

He is also involved in the massacres in Ruhengeri when he was acting as Prefit of this
Prefecture in 1994, (048,056)

Sgt. Fifi Kayumba

Hefumedw]thM.Ed&annufth:Dhﬂbmedinlﬁmihum}hminchwgeuf
the executions that took place in camp Kami during the war, (06E) . :

He belonged to & team of three agents of the DMI: Sgt.Bosco Munyankindi, SgtAaron,
whose head was Capt. Dan Munyuzs. (040, 030,064)

During the war, he and sgent Aaron gathered the refugees in Nzirorera’s howse n
Klnﬁhmuumdmmmdﬁnmujuwhnmmm to help the refugees, (04

V-Massacres Sites
This part gives an overview of the massacre sites identified to us by witnesses. Due to the

wumber of massacre sites we have chosen the most important as per the number of
persons killed. These sites zover all of Rwanda,

BYUMEBA PREFECTURE

I.Rutare/Giti between the 7* and 12 April 1994 during the RPA advance from Kiyombe
to Giti via Rutare thousands of civilians were execuled.

2.Nyabwishingwezi, Ngarama commune, between the 15 and 25% April 1994, hundreds
of civilians were massacred and their corps dumped in the Akagera Mational Park,
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GITARAMA PREFECTURE

1.In December 1994, at the military camp in Gitarama, epproximately 2000 bodies were
unearthed and burned. Their ashes were buried on site. This operation was carried out by
“Intelligence Officers” (1.0) and “Intelligence Staff”* from different units of the DML In
order to do this operation in secrecy, all military personnel were sent out on MANCEUVIES
for several days. The area where the mass grave is Jocated hes been turned into a military

parade sqoare.,

"BUTARE PREFECTURE

Butare zone were brought to the Arboretam and executed by the RPA and there bodies
WEre never seen again :

2 Kabutare, at the "Ecole Agro — Veterinaire” The Hutu population were brought there to
be executed., The victims wnmpmnwhomrehlnﬁngﬂ'umﬂn *“Turquoise Zone"
where they had sought refuge during the genocide. Most of them were trying (o regain
their home at the request of the RPF Government.

3,Groupe Scolaire, this is the biggest and best-known school in Butare. In 1994 many
persons were massacred at this site,

RUHENGERI PREFECTURE

1. Camp Muhoza, between July and Avgust 1994, approximately 500 victims were buried
in & common grave near he military cemp.

EIGALI-VILLE PREFECTURE ~ s

1.Camp Kanombe, at the end of May 1994, When the BPA caplured camp Kanombe,
spproximately 1500 civilians had taken refuge in the camp. They were all massacred by
the RPA.

2 Kanombe Airport, at the end of May 1994, Approximately 200 to 300 civilians of all
ages were brought to the “Akajagers Zone™ near the sirport and sxecuted.

3, Masaka, Kanombe commune, end of July 1994, Newly recruited young Tutsis were

used by the DMI to execate civilians. In 5 days approximately 6000 women, children and
men were executad with their arms tied behind thers back at the elbow.

KIGALI - RURAL PREFECTURE
1.Camp Kami, during the capture of the comp by the RPA, thousands of civilians who

had taken refuge in the camp were executed, In May 1994, military prisoners would dig
graves during the day and during the night the bodies of the executed persons would be
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buried in these mass graves. For many years Camp Kamd continued to be used by the
DMI as an exscution site

2.Camp Gako and the Gako Farest. When Camp Jako was captured by the RPA they
anly found persons that were handicapped during the war. All these persons were
exccuted by the RPA. [n Gako forest, lha RPA would bumn the bodies and bury their
aghes in mass graves.

9, Mdera, Rubungo communs.
At least 1000 persons were massacred by the RPA in the last week of April 1994,

_ GIKONGORO PREFECTURE- . e o e

1,Gikongoro Military Camp between November 1994 and May 1995 many persons were
killed and their bodies buried in the Nyungwe Farest

2. Kiheho refugee camp in December 1994, A platoon of 30 RPA soldiers Kdlled
approximately 100 persons. Their bodies were put in a mass grave and a basketball field

was built over it.

3.At the end of 1994 a refugee camp was busilt in front of the UNIMIR post, between
Kibuye and Gitarama Prefecture. The RPA attacked this refugee camp and
approximately 3000 women, children and men were m

GISENYI PREFECTURE
| Ruwerete zone, at the Rwandan-Zairian border. Every few days 2 or 3 military tucks

filled with prisoners would come from camp Kami and Kanombe. Thess persons would

- he executed either by firearms or traditional weapons, These executions weat oIt for the -

whale month of November 1994 and were supervised by the DML

KIBUNGO PREFECTURE

1.Akagera National Park from September to October 1994, The hodies of thousands of
civilians were taken by trucks to the Akagera Park where they were burned and buried,

VI-Some elemenis to be taken into consideration

If these investigations were to restarl agein it will pose the problem of prosecutions
policy. Three assumptions could be considered:

# Indictment against RPA officers currently inside the eountry
We know the position of the Rwandan government regarding this investigation. It affirms

that the RPA hes stopped the genocide and thus his officers could not be accused of
indicted before ICTR. Regarding the crimes committed by cerain members of the RPA,
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the government affirms that they were acts of revenge which all had been tried by the
competent Rwandan authorities, Consequently, for the Rwandan government there iz no
need o prosecute any of ils officers. If the Office of the prosecutor has anather wiew
different than the Rwendan government position, the office should expect actions of
reprisals: suspension or suppressian of the co-operation with ICTR and even the closing
down of the office in Kigali,

* Indictment ngainst RPA officers outside the country

These are supposed to be dissident or deserters, If the Office of the Prosecutor start lzgal
proceedings against them we would have give the impression to the Rwandan opponznts

-tnd the national-and intemational humans right associations of being-controlled by Kigali

regime, as it had been stated in the past.
* Transfer of the file toa third party

This assumption could be an exit door for our dilemma provided that another country lnys
out an independent justice system. It has the advantage of putting an end to the impunity
of the RPA, which is zn essential condition for & real and genuing reconciliatior in
Rwanda. The disadvantage of this assumption is that the Office of the Prosecutor could
be aceused of applying a selective prosecution policy.

On a final note, past experience had shown that we need to determine a clear and
mhcmnpn]lcyfn:llnpmrauﬂnnnruurmmdwiummwmhﬁnmmmW
success in the fisture.
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